
„Jsou to velmi dobře vynaložené peníze,“ říká 
s úsměvem místostarosta Michal Doubrava, který 
společně se starostou obce Janem Havlíčkem, ten-
krát ještě v roli radního, stál u zrodu tohoto ná-
padu. „Velmi nás těší, že některé akce vydržely ce-
lých devět let a i přes dobu koronavirových zákazů 
se na tyto akce můžeme stále těšit,“ dodává sta-
rosta obce. 

A co je vlastně devět let? Krátká doba, či 
dlouhá? Jistě doba nezanedbatelná, zvláště když 
během této doby dítě získá kompletní základní 
vzdělání. A právě nejvíce na děti byly jednotlivé 
akce zaměřeny. TJ Sokol Líbeznice pořádal pro děti 
Mikulášský karneval, MC Lodička a Šárka Šádková 
uspořádaly hledání pokladu líbeznického skřítka, 
Stonožka sportovní atletické závody na Duhovce či 
tajemnou vánoční Andělskou cestu. Příspěvek zís-
kaly i příměstské tábory Nezmar, pořádaný Stonož-
kou, a tábory pořádané společností Sirius Třebíč, 
které jsou zaměřeny na přírodu, zvířata a caniste-
rapii. 

Hlavní cíl všech akcí však směřoval především do 
oblasti sportu. Od roku 2015 můžete bloudit ve dvo-
jicích na kole po blízkém či vzdálenějším okolí Líbez-
nic v rámci akce Líbeznické bludičky, jejichž třetí roč-

ník byl podpořen z grantu. Na kole můžete vyrazit 
i po jasně vytyčené trase Kolem kolem Líbeznic, 
a pokud by někoho „tlačil“ zadek na cyklistickém 
sedle, může se se s kolegou vystřídat při líbeznickém 
koloběhu. A když jsme u toho běhu – spolek Sto-
nožka připravuje každoroční Vánoční večerní běh po 
Líbeznicích pro všechny věkové kategorie, podobné 
je to s podzimním během na Duhovce i Duhovými 
závody. Ty se ale týkají hlavně dětí a mládeže, proto 
si je pod svá křídla nyní vzala Atletika Líbeznice. 

NEJVYTÍŽENĚJŠÍ JE  
AREÁL ZDRAVÍ 

Vánoční turnaj v malé kopané paří mezi stálice 
vánočního sportování od roku 2017 a letošní první 
ročník turnaje trojic ve volejbale se třeba také uchytí 
pevným drápkem. Sportovní odpoledne pro děti 
v Areálu zdraví se v roce 2022 rozšířilo o karneval 
na ledě, své místo na slunci si jistě najde i dětský 
volejbalový turnaj 2023. 
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TÉMA MĚSÍCE SLOVO STAROSTY

Milí sousedé,  
posledních několik týdnů jsem se coby předseda 

Svazku obcí Pod Beckovem setkával s rodiči budou-
cích prvňáčků. Cílem těchto setkání bylo poskytnout 
rodičům aktuální informace o projektu svazkové  
základní školy v Bašti a v Měšicích a informovat je 
o organizaci školního roku 2023/2024. Společně se 
mnou se těchto setkání zúčastnil František Grunt, ře-
ditel ZŠ a ZUŠ Líbeznice, a někteří kolegové staros-
tové svazkových obcí. 

Setkání s rodiči bylo celkem pět. Začali jsme v lis-
topadu loňského roku v Líbeznicích a pokračovali 
v únoru a březnu v Měšicích, Předboji, Bašti a ve Zlo-
níně. Zájem ze strany rodičů byl pochopitelně značný. 
Důležitým sdělením je, že líbeznická škola je i ve škol-
ním roce 2023/2024 připravena otevřít sedm prvních 
tříd a zajistit povinnou školní docházku všem dětem 
splňujícím podmínky pro přijetí ve společném škol-
ském obvodu sedmi obcí. To by samozřejmě nešlo 
bez zajištění náhradních prostor mimo líbeznickou 
školu, které byli starostové svazkových obcí schopni 
zajistit. Čekají nás tak dva školní roky, po které bude 
výuka v líbeznické škole organizována uvedeným 
způsobem. To bude od všech zúčastněných, učitelů, 
rodičů i samotných dětí, vyžadovat vyšší flexibilitu, po-
chopení a toleranci. Výuka v náhradních prostorách 
je však pořád lepší než otevření pouze dvou tříd v lí-
beznické škole a výběr dětí losem. Doufám, že i uve-
dená setkání s rodiči k tomuto vnímání a pochopení 
situace přispěla. 

Projekt svazkové základní školy se nyní posunul 
do další fáze. Poté co jsme od Ministerstva školství 
obdrželi registraci akce na základě podané žádosti 
o dotaci, zahájili jsme zadávací řízení na výběr zhoto-
vitele školní budovy v Měšicích. Pro školní budovu 
v Bašti čekáme, až doběhne stavební řízení, a ná-
sledně rovněž vyhlásíme soutěž na zhotovitele. 

V naší obci běží podle harmonogramu stavba zá-
zemí pro Areál zdraví. Po betonáži základové desky, 
sloupů a části obvodových zdí se stavba přehoupla 
do své viditelnější části. Červnový termín dokončení 
by neměl být ohrožen. K vyhlášení máme připraveno 
zadávací řízení na výběr zhotovitele rekonstrukce ulic 
Bedřicha Smetany, Bořanovická a K. H. Borovského. 
Stále však čekáme na to, zda bude vyhlášena dotační 
výzva ze strany Ministerstva pro místní rozvoj na ob-
novu místních komunikací. Při rozpočtu rekonstrukce 
20 mil. Kč by to pro obec byla vítaná a důležitá 
pomoc. Jasno má být do konce března. 

Mám radost z nových herních prvků pro děti na 
zeleném pásu u školy a z lezecké stěny ve školní tě-
locvičně. Věřím, že udělají radost i vám. Na zeleném 
pásu u školy k uvedeným herním prvkům ještě přibu-
dou lavičky se stolem, které budou primárně určeny 
pro školní družinu. Využívat je ale bude moci samo-
zřejmě kdokoli. 

S měsícem březnem se nám zaplnil kalendář kul-
turních, sportovních a společenských akcí. V každém 
měsíci se jich koná hned několik, a tak si každý z vás 
může vybrat tu, která mu vyhovuje. Spolkový a ko-
munitní život, který je tolik důležitý pro život obce, je 
v Líbeznicích stále bohatší. A to je skvělá zpráva!   

 
Užívejte příjemné jarní dny.

PODPORA KOMUNITNÍHO ŽIVOTA 
V LÍBEZNICÍCH  

    Zpravodaj obce Líbeznice 
Číslo 3 / Ročník 21 / Březen 2023

V prosinci roku 2014 schválila rada obce nový program rozvoje obce, který se tentokrát netýkal 
investiční výstavby, rekonstrukcí ani oprav, ale pouze oblasti takzvaně nehmotné. Nápad podpořit 
finančním příspěvkem jednorázové sportovní, společenské či kulturní akce pořádané líbeznickými 
spolky či jednotlivými líbeznickými občany pomohl rozšířit nabídku komunitního setkávání už 
prvně v roce 2015 a zájem o pořádání akcí neupadá. Ba naopak. První vyhlášené granty byly v cel-
kové výši 100 000 Kč a po devíti letech je finanční objem na příspěvky dvojnásobný.

Dokončení na straně 3

Atletické závody na Duhovce                                                                                      foto Atletika Líbeznice
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ROZHOVOR

Nezisková organizace Klub svobodných matek, 
z. s., funguje již šestým rokem a je jedinou ne-
ziskovou organizací u nás, která se zaměřuje 
na komplexní podporu rodičů samoživitelů 
z celé ČR. Od začátku stojí v jejím čele zakla-
datelka a ředitelka organizace a také líbez-
nická občanka Dana Pavlousková, se kterou 
jsme si povídali o tom, jaké to je, provozovat 
charitativní organizaci.   

Jaké to tedy je, provozovat v dnešní době 
charitativní organizaci? 

Určitě to není snadné. Dle mého je hlavním před-
pokladem dobře fungující neziskovky věřit v to, 
co děláte, a snažit se to dělat co nejlépe. A to 
hlavně z pohledu lidí, kteří ji podporují. My jsme 
vsadili na koncept malé flexibilní neziskovky s níz-
kými provozními náklady a každý měsíc našim 
dárcům skládáme účty, kdy přesně deklarujeme, 
kolik, komu a proč byla finanční pomoc přidělena. 
Pokud lidé vědí, komu pomáhají a jak je s jejich 
dary nakládáno, tak činnost v rámci charity fun-
guje. 

Přibližte nám, co přesně Klub svobodných 
matek dělá, komu pomáhá. 

Když jsme před šesti lety začínali, panovalo v české 
společnosti přesvědčení, že pokud je někdo samo-
živitel, může si za svou situaci sám. Ono to tak ale 
není, pokud se rozpadne partnerský vztah a figurují 
v tom děti, je hned o jednoho samoživitele víc. Ten 
řeší vždy jeden ze dvou problémů, a to buď finance, 
nebo čas.  

V prvním případě se často jedná o rodiče s ma-
lými dětmi, kteří nemají dostatečnou příležitost zvý-
šit rodinné příjmy, ve druhém případě mají dvě i tři 
zaměstnání, a to na úkor času stráveného s dětmi. 
Naše neziskovka poskytuje komplexní pomoc rodi-
nám samoživitelů z celé republiky, zjednodušeně ře-
čeno se na nás sólo rodiče mohou obrátit v jakékoli 
životní situaci. A já za obrovský úspěch považuji to, 
že se nám daří toto dogma bořit, protože jak říkala 
moje babička: „Nikdy nevíš, co ti život druhý den 
nadělí…“ 

Na vašich webových stránkách jsem se do-
četl, že pomoc je postavena na třech pilí-
řích, které to jsou a co znamenají?  

Je to pomoc finanční, materiální a právní. Přidat 
k tomu můžeme i pilíř informační, protože provo- 
zujeme i bezplatnou infolinku a také odbornou 
pomoc – každý rok máme projekty s přidanou hod-
notou, kdy do samoživitelů investujeme a nejedná 
se o pouhé přerozdělování financí. 

Jak konkrétně funguje finanční pomoc?  

V rámci našeho hlavního programu již několik po-
sledních let přispíváme na potraviny a náklady na 
bydlení. Potom máme vždy sezonní program, tře- 
ba nyní hradíme dětem letní tábory a školy v pří-
rodě. Žádat o pomoc u nás může každý samoživitel 
v nouzi, a to prostřednictvím online formuláře na 
našem webu, kde musí doložit všechny doklady ke 
své životní situaci. Příjemci pomoci jsou důkladně 
prověřováni a spolupracujeme s terénními sociál-
ními pracovníky, azylovými domy a pobočkami 
Úřadu práce.

Můžete řádově uvést, v jakých částkách se 
vaše pomoc pohybuje? 

Určitě. Rok 2022 byl rekordní, podle předběžných 
odhadů jsme pomohli samoživitelům částkou pře-
vyšující 11 milionů korun. Teď v novém roce to bylo 
v lednu přes milion korun a v únoru také. Soudě 
podle neustále vysokého počtu žádostí o pomoc, 
které dostáváme, se situace samoživitelů bohužel 
zatím nikterak nezlepšuje. Připsat to můžeme jed-
noznačně výrazně zvýšeným životním nákladům, 
které vnímáme všichni. 

Zajímavá také je materiální pomoc. Co je 
jejím základem?  

Tady je naší vlajkovou lodí Oděvní banka, která po-
skytuje materiální pomoc ve formě oblečení, dám-
ského, dětského i pánského. V minulém roce jsme 
rozdistribuovali téměř 22 tun oblečení více než 5 ti-
sícům osobám v nouzi napříč celou Českou repu-
blikou, což jsou nejen samoživitelé, ale třeba i seni-
oři, osoby bez domova, uprchlíci, rodiny ve finanční 
tísni i single osoby, které stěží zvládnou hradit zvý-
šené náklady a na oblečení už jim nezbývají finance. 
Okruh osob se zvětšuje v souvislosti s tím, jak se 
zdražuje bydlení, stoupaní ceny energií, potravin 
a dalších základních potřeb. Kromě přímého výdeje 
pomoci v sídle Oděvní banky je hlavním distribuč-
ním partnerem Federace potravinových bank, pro-
střednictvím které míří největší množství balíků 
s oblečením do regionálních potravinových bank 
napříč celou ČR. 

Kde oblečení získáváte?  

Oblečení získáváme od soukromých dárců z celé 
České republiky, kteří nosí oblečení do Oděvní 
banky nebo našich charitativních obchodů, mimo-
pražští dárci zasílají oblečení Oděvní bance při  
využití kódu pro bezplatné zaslání Zásilkovnou. 
Druhou skupinou dárců jsou firmy a společnosti, 
které pořádají zaměstnanecké sbírky oblečení. Také 
máme pár výrobců či distributorů oblečení, kteří 
nám pravidelně darují jejich přebytky nebo zboží 
druhé jakosti. 

Jak funguji charitativní obchody? 

Síť našich charitativních obchodů Fashion Charity 
Shop je propojením zmiňované materiální a fi-
nanční pomoci. Jednoduše řečeno, v našich obcho-
dech je část darovaných oděvů nabízena k prodeji 
za symbolické ceny a veškerý výtěžek z prodeje je 
využit do výše uvedených programů pomoci naší 
neziskovky. Každý věnovaný kousek oblečení má 
tak smysl a pomáhá.  

Aktuálně máme tři obchody, dva v pražských 
Holešovicích a třetím je nedávno otevřená pobočka 
v Hovorčovicích.  

Zároveň k tomu provozujeme i eshop www.fas-
hioncharityshop.com, protože poptávka ze strany 
zákaznic přicházela z celé republiky. 

A jak vypadá poslední pilíř, odborná po- 
moc?  

Odborná pomoc je zcela v rukou naší právní sekce, 
která provozuje bezplatnou právní poradnu, po-
máhá vymáhat dlužné výživné či zařizovat náhradní 
výživné a poskytuje právní služby především v ob-
lasti rodinného práva.

Jak vůbec nápad založit neziskovou orga-
nizaci vznikl?  

Jsem sama samoživitelka a uvědomovala jsem si, že 
osob v této situaci musí být spousta, tak by bylo 
fajn je ujistit, že nejsou na svou životní situaci sami. 
Problematika samoživitelství tak pro mě není chari-
tativním koníčkem, ale něčím, co reálně žiji. 

Co vám při této práci dělá radost a co vás 
někdy znepokojuje?  

Určitě nám největší radost dělají okamžiky, kdy vi-
díme, že všechna ta práce má smysl. Ať už jsou to 
poděkování jednotlivých rodin, ale také spolupra-
cujících organizací, nebo i výrazy ocenění dárců, 
kteří nás už několik let sledují a chápou, o co nám 
jde. A co mě znepokojuje? Že je zlepšení situace sa-
moživitelů běh na dlouhou trať s velmi nejistou per-
spektivou cíle.  

Jak se mohou lidé o vaší organizaci dovědět 
více a jak se mohou v případě zájmu zapo-
jit?  

Ideální je navštívit naše webové stránky www.klub-
svobodnychmatek.cz, kde jsou nastíněny všechny 
možné formy podpory. Vážíme si každého, kdo 
nám jakýmkoli způsobem pomáhá.  

Bydlíte v Líbeznicích, jak se vám zde žije?  

Řeknu to takhle, z Líbeznic už se nikdy neodstěhuji, 
pro mě je to oáza klidu v těsné blízkosti Prahy, což 
je dané nejen krásným prostředím, ale také fajn 
lidmi, kteří tu žijí. Spousta z nich se dokonce zapo-
jila mezi naše podporovatele i spolupracovníky, 
čehož si moc vážím. 
 
Děkuji za rozhovor.  

František Grunt

PROBLEMATIKA SAMOŽIVITELSTVÍ 
JE NĚCO, CO SAMA REÁLNĚ ŽIJI

Dana Pavlousková                             foto archiv AP
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Dokončení ze strany 1

Byly podpořeny i sportovní projekty, které ne-
jsou až tak masově rozšířené. Varan Cup velmi 
šlape na paty tolik sledovanému mistrovství světa 
v šipkách, i když v Líbeznicích se hraje „jen“ na 
elektronické terče. Což možná omezuje počet hrá- 
čů, protože dva elektronické šipkové automaty 
v rámci jednoho turnajové sobotního dne umožní 
hru maximálně 32 hráčů. 

V roce 2018 byl z grantů podpořen závod ma-
lých skateboardistů a scootristů ve skateparku 
v Areálu zdraví. Včetně večerní exhibice poloprofe-
sionálních skejťáků. Hala Na Chrupavce byla svěd-
kem Galavečera v thajském boxu a i představení ko-
rejského bojového umění taekwondo se zaměřením 
na získání nových mladých členů oddílu. V roce 
2017 se s finanční podporou obce uskutečnil 
i nábor nových fotbalistů. 

Jedním z nejvytíženějších sportovně společen-
ských míst v Líbeznicích je bezesporu Areál zdraví, 

který kromě startů i cílů nejrůznějších běhů a kolo-
běhů hostí i akce hudební a zároveň i charitativ- 
ní. Červnová benefiční akce milovníků motocyklů 
MDA Ride MéLíbeMoto od roku 2019 přispívá Aso-
ciaci muskulárních dystrofiků. Sraz automobilových 
veteránů by se do našeho Arča nevešel, tak se letos 
prvně uskuteční v dolní části Mírového náměstí 
včetně ulice U Studánky; tato akce spojená s pre-
zentací, případně dražbou obrazů neurodiverzních 
umělců přispěje neziskové organizaci Barvolam. 

Na začátku jsem se zmínila, že granty jsou za-
měřeny na podporu činnosti spolků a komunitního 
života v obci. Ne každý je sportovec a mnoho ze-
jména starších občanů přivítá spíše společný auto-
busový výlet po českých hradech a zámcích či za 
hranice třeba na výstavu květin kolegů zahrádkářů 
z Polska nebo společně navštíví divadelní předsta-
vení. Líbezné tančení v podání malých baletek bylo 
natolik úspěšné, že se bohužel už nevešlo do Di-
vadla kouzel a v loňském roce se přesunulo do vět-
ších prostor pražského divadla. 

Ne všechny podpořené akce se staly stálicí v lí-
beznické kalendáři sportovních a kulturních akcí, 
ne na všechny byly podány žádosti včas a musela 
být vyhlášena druhá, či dokonce třetí výzva pro vy-
čerpání alokované částky. A bohužel ne vždy se po-
dařilo akce zrealizovat kvůli koronavirovým opatře-
ním, která určoval a hlídal PES. Ale to je naštěstí 
historie. 

„Je skvělé, že granty si za devět let svého půso-
bení našly své místo pro život a každý rok se mů-
žeme těšit na nové akce pro všechny věkové ka- 
tegorie, ať je to karneval pro děti, nebo malování 
pro seniory,“ shrnuje starosta obce Jan Havlíček.  
„A o tom, že tradiční spolky jako baráčníci, hasiči, 
zahrádkáři či fotbalisti jsou stále akční, zcela jedno-
značně hovoří Spolkový ples, jehož druhý ročník se 
uskuteční v květnu letošního roku,“ dělá tečku za 
Granty 2014–2023 místostarosta Michal Doubrava. 

Ludmila Červínová

TÉMA

SETKÁNÍ  
CELEBRIT  
V LÍBEZNICÍCH 
V sobotu 11. března se u nás v obci stalo něco 
neobvyklého, v hale Na Chrupavce proběhlo 
setkání nejrůznějších osobností kulturního, po-
litického nebo sportovního života. Tato akce 
byla o to zajímavější, že se setkaly osobnosti, 
které by se v reálném životě potkat nikdy ne-
mohly, jelikož je od sebe dělí několik desetiletí, 
dokonce i století. A co to vlastně bylo za udá-
lost? Maškarní ples celebrit. 

Na tuto akci pořádanou Skautským střediskem Willi 
jsme čekali dlouhé tři roky od maškarního plesu po-
sledního, který se konal v roce 2020. V dalších le-
tech překazila plány na jeho uskutečnění omezení 
kvůli koronaviru, a tak se na letošní ročník každý 
o to více připravil, což bylo vidět na kvalitě masek 
a nápadů na převleky, ve kterých návštěvníci plesu 
přišli. 

A tak jsme mohli vidět například skupinu ZZ Top, 
Boženu Němcovou, Michala Davida, Naďu Urbán-
kovou, Freddieho Mercuryho, Lady Gaga, monac-
kého knížete s manželkou, skupinu Lunetic nebo 
Marilyna Mansona. Navštívil nás i Jiří Suchý, Charlie 
Chaplin, Mr. Bean, Dan Nekonečný, Johnny Depp, 
Bruce Willis, David Gahan, ale také strýc Matúš se 

strýcem Jurem ze seriálu Slovácko sa nesúdí. Potom 
také Tomáš Garrigue Masaryk nebo Magdalena 
Dobromila Rettigová. 

Celkové množství masek bylo daleko bohatší 
a bylo se v zaplněné hale Na Chrupavce opravdu 
na co dívat. A kdo chtěl, mohl si s sebou odnést 
domů na památku fotografii z fotokoutku Funbox. 
Součástí akce byla bohatá tombola s hlavní cenou, 
uzenou šunkovou kýtou, a také soutěž o nejlepší 
masku. A jaký byl výsledek? V kategorii sportovec 
byla nejhezčí maskou představitelka Evy Samkové 

Adamczykové, v kategorii politik potom Gaius Ju-
lius Caesar, v hercích představitel Johna Travolty, 
v hudbě se nejvíce líbila skupina KISS a v kategorii 
ostatní Albert Einstein.  

Maškarní ples uběhl jako voda a podle reakcí 
návštěvníků se více než vydařil. Byl místem společ-
ných setkání s přáteli a příjemně stráveného večera. 

Radek Kraus 
Foto: Matěj Sládek
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OBECNÍ POLICIE

LÍBEZNICKÉ ŠKOLY

Nápad vznikl na půdě školy jako další příležitost, jak 
rozšířit sportovní aktivity nejen pro žáky školy, ale 
i pro širokou veřejnost. „Chceme, aby líbeznická 
škola plnila i funkci komunitní, a lezecká stěna nám 
přišla jako ideální příležitost, jak nabídnout novou 
sportovní aktivitu našim žákům i široké veřejnosti,“ 
popisuje nápad František Grunt, ředitel školy. Ná- 
pad dostal i jasnou podporu od zřizovatele školy, 
obce Líbeznice, a mohly tak začít přípravné práce. 
Tím byl zejména výběr dodavatele. Na základě tří 
nabídek byla vybrána firma Rockplast ze Zábřehu 
na Moravě, která se výrobě stěn věnuje již od roku 
1992. Firmu vede zkušený horolezec Karel Machá-
ček, jenž má na svém kontě několik zajímavých vý-
stupů v masivu nejvyšší hory Evropy Mont Blanc. 
Rockplast nejen že navrhl nejjednodušší řešení, ale 
také jeho nabídka byla za nejlepší cenu. Lezecká 
stěna stála 132 000 Kč bez DPH, v ceně jsou i dvě 
lana, čtyři lezecké úvazky a karabiny i jisticí materiál. 
Navíc se podařilo sehnat sponzorské peníze, celá 
stěna byla zafinancována z příspěvku spolku Pro ur-
banizaci Čakoviček, z. s. Za finanční podporu patří 
představitelům spolku velké poděkování.  

Lezecká stěna má rozměry 3,5 metru na šířku 
a 6,5 metru na výšku. Na stěnu se pohodlně vejdou 
dva lezci. Konstrukce je dřevěná, příhradová, po-
vrch stěny je vyroben z překližky o tloušťce 18 mm, 
která je ještě povrchově upravena a natřena akry-
látovou barvou. Chyty jsou vyrobeny z polyuretanu 
a stěna jich obsahuje kolem 120 kusů. Stěna vznikla 

o víkendu, za necelé tři dny byla hotová a připra-
vená k používání.  

První kontrolní a bezpečnostní výstupy provedli 
pod dohledem horolezce a líbeznického občana Ja-
kuba Křečka ředitel školy František Grunt a starosta 
obce Jan Havlíček. „Byla to pro mě nová zkušenost 
a rád jsem si vyzkoušel novou sportovní aktivitu. 
Právě proto, abychom mohli dětem i dospělým na-
bídnout nový druh sportu, stěna vznikla a věřím, že 
se najde hodně těch, kdo budou chtít lezení vy-
zkoušet,“ dodává Jan Havlíček.   

Kromě dětí navštěvujících líbeznickou školu 
může stěnu využívat i široká veřejnost. Každou so-
botu od 9 do 13 hodin bude stěna volně přístupná. 
Kdo se na stěnu vydá, měl by znát základy bezpeč-
ného pohybu na stěně a měl by mít své vlastní vy-
bavení, tedy sedací úvazek a jisticí karabinu. Lana 
budou na stěně natažena. V omezené míře je 
možné vybavení i zapůjčit na místě. Lezení na stěně 
je na vlastní nebezpečí. Vstupné bude činit zatím 
symbolických 50 Kč na osobu. Na místě bude pří-
tomna obsluha, která bude vybírat vstupné a v pří-
padě zájmu zapůjčí potřebné vybavení. Lezecký  
instruktor na místě přítomen nebude, kdo by se 
chtěl naučit základy lezení, může se domluvit s ob-
sluhou, která jeho přání předá instruktorům. Infor-
mace o stěně jsou na webových stránkách školy 
www.zslibeznice.cz/lezecka-stena. 

-na- 
Lezecká stěna ve školní tělocvičně     foto archiv ZŠ

KRÁDEŽE VLOUPÁNÍM  
V posledních týdnech došlo v obci Líbeznice a v okolních obcích k ně- 
kolika vloupáním do domu. Společným jmenovatelem těchto vloupání je, že 
se jedná v převážné většině o domy, které jsou na okraji obce a přístupová 
cesta pachatelů je přes zahradu od pole, kdy do domu vniknou násilím přes 
balkonové nebo terasové dveře. V napadených domech se pachatelé sou-
střeďují na finanční hotovost a cennosti, jako jsou například šperky. Na místě 
činu se vždy pohybuje vozidlo s registrační značkou Polska s ruskojazyčnou 
posádkou.  

Buďte proto prosím ke svému okolí všímaví, a pokud uvidíte podezřelé po-
pisované vozidlo, které se pohybuje po obci, kontaktujte obecní policii nebo 
tísňovou linku PČR.  

Rudolf Sedlák 

DOPORUČENÍ PEJSKAŘŮM 
Když nechcete po svých kamarádech uklízet, tak je choďte venčit do přírody 
a ne do ulic a k plotům sousedů. Já sama psa nemám, přesto každý den dojdu 
na roh ulice k odpadkovému koši pro sáček a u našeho plotu to hovno posbí-
rám a hodím do popelnice. A to není těch hoven málo, někdy musím vzít do-
konce i lopatu. Dovedete si představit, jak by to tam vypadalo třeba za dva mě-
síce? A co až bude teplo – ten odér? 

Nemyslete si, že když zaplatíte poplatek za psa, tak obec najme člověka, 
který to bude sbírat. Tento poplatek slouží hlavně na zakoupení sáčků a vysy-
pání košů. Myslím, že kdyby to zvíře umělo, tak si po sobě uklidí. Takhle se 
musí jen stydět za svého páníčka. 

Chovejte se prosím jako lidi, jestli na to ovšem vůbec máte.   

Věra Vörösová

TÉMA

Krádeže vloupáním                                                                        foto archiv OP Kdybych to uměl sám, tak si to po sobě uklidím                             foto Google

LÍBEZNICE MAJÍ LEZECKOU STĚNU  
V Líbeznicích je možné od začátku března provozovat alespoň na základní úrovni další sport 
a tím je lezení. Na začátku března byla v tělocvičně líbeznické základní školy naistalována  
lezecká stěna. 
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Obchod pana Ferdinanda Wendera čp. 35 na Mělnické

Trhy na náměstí Kolonial pana Pucholta v čp. 89

OBCHOD  
A OBCHODNÍCI 
V LÍBEZNICÍCH 
(1. část) 

Obchod je činnost velmi stará: archeologické nálezy 
dokladují obchod s pazourkem a jantarem již v pra-
věku.  

Na naše území byly ze „zahraničí“ v průběhu 
staletí dováženy zbraně, pracovní nářadí, šperky, 
koření, textilní a keramické výrobky, ale také deli-
katesy, jako byly ústřice z území dnešní Francie. Na-
opak Slované obchodovali s včelím voskem, kože-
šinami, ale také s otroky, zkrátka obchodovalo se 
od nepaměti se vším možným, o co potenciální zá-
kazník měl zájem. Způsoby byly různé. Ovšem zá-
kladem každodennosti bylo obchodování s místním 
zbožím, které člověk potřeboval pro svou existenci, 
ale nebyl schopen si je sám vyrobit, také proto, že 
neměl patřičné suroviny ani dovednost, a tak si je 
obstarával buď směnou, tzv. směnným obchodem, 
nebo si je koupil za příslušný obnos dobových pla-
tidel, zprostředkovatelů obchodu. 

Název pro obchodníka je odvozen od způsobu 
jeho činnosti, kdy v minulosti doslova obcházel zá-
kazníky a své zboží jim nabízel. Původně byl pro něj 
používán výraz kupec, slovo, které má svůj histo-
rický původ v latině, Římané označovali drobného 
obchodníka caupo (vysloveno „kaupo“ znamenalo 
hostinský, krčmář). Podle legend se již kolem roku 
100 germánští bojovníci setkali s římskými bojov-
níky, kteří slovo caupo používali. Germánům se 
pravděpodobně natolik zalíbilo, že je sami přijali do 
své slovní zásoby.  

Germánské kmeny obývaly v té době i území 
české kotliny. V okolí dnešních Líbeznic bylo ger-
mánské osídlení zaznamenáno v prostoru Srbovky, 
v Mořím dole, v povodí Makovky (zde jsem nalezla 
v roce 2001 střepy tuhovaných nádob a přeslenů 
z doby římské, tj. z období, které trvalo od cca 50 
až 30 let př. n. l. do roku 380 n. l., do doby stěho-
vání národů). Slovo caupo postupem času od Ger-
mánů převzali Slované a počeštili si je na „kupec“. 

Kdy se první kupci v Líbeznicích objevili, asi 
těžko zjistíme, ale pravděpodobně od samého 
vzniku obchodu, jelikož přes katastr obce prochází 
nejstarší historické komunikace, které vždy s obcho-
dem souvisely. Co se týče krámů jako prodejních 
míst, nejstarší záznam o nich je zde ze století se-
dmnáctého, jednalo se o krámy masné a pekařské. 

Nicméně většinu věcí, které v minulosti obyva-
telé ke svému životu potřebovali, si dokázali sami 
vyrobit či obstarat, jako byly potraviny, oděvy a za-
řízení pro domácnost. V případě nutnosti si po-
třebné věci nakupovali od místních řemeslníků: hrn-
čířů, košíkářů, kovářů, truhlářů, tesařů, bednářů, 
kolářů, klempířů. První písemná zmínka o konkrét-

HISTORICKÉ OKÉNKO

ním kupci v Líbeznicích je až ze století osmnáctého 
(z roku 1793), kdy v obci žil židovský obchodník 
s koloniálním zbožím a palírník Jakob Stein. 

Zboží, které se nedalo sehnat v obci a jejím 
okolí, lidé obstarávali ve vnitřní Praze nebo v je- 
jích příměstských částech, také nakupovali v „Bran-
dejse“ (dnes Brandýs nad Labem – Stará Boleslav) 
či Mělníce, kde byly různé obchody a pravidelné 
trhy. 

Rozvoj obchodu a obchodníků v Líbeznicích na-
stal ve druhé polovině 19. století, kdy se začaly ote-
vírat různé krámy, krámky, většinou tzv. koloniály 
v blízkosti frekventované komunikace, jakou byla 
císařská silnice. Na jejich rozvoji se podílely proměny 
tehdejší doby: průmyslová revoluce s železniční do-
pravou a zvyšující se počet obyvatel. Začala se také 
zvyšovat zaměstnanost žen, které neměly tolik času 
si potraviny vypěstovat a zpracovávat a začaly je na-
kupovat v obchodech, které se stávaly jakýmisi 
místními komunikačními centry, kde se probíralo, 
co je nového doma i za humny.  

Výhodou koloniálů bývala jejich stálá otevírací 
doba a rozmanitá nabídka, která vycházela z potřeb 
místních domácností a zaměstnanců, hospodyním 
šetřila čas. V koloniálech se nakupovaly základní 
potraviny stejně jako dnes: chléb, sůl, cukr, mák, 
luštěniny, mouka, tuk a také ocet, uzené ryby, ko-
ření, povidla, hořčice, kávoviny, cukrovinky, „čeku-
láda“, ovoce – před svátky také jižní jako citrony, 
pomeranče, svatojánský chléb, sušené fíky, datle,  
kandované ovoce, ořechy, buráky, kysané zelí, 
okurky, tabákové výrobky, sirky (zápalky). Nabízel 
se i alkohol, který se někde zákazníkům přímo  
naléval. Na rozdíl od nynějšího samoobslužného 
prodeje, kdy je vše předem naváženo a zabaleno, 
se většina zboží prodávala na váhu, oddělovala se 
z velkého kusu nebo z většího množství.  

Na náměstí se konávaly příležitostné trhy, kde 
trhovci nabízeli čerstvou zeleninu, kysané okurky 
a ovoce. Prodejci byli většinou „peckaři“ z „Cibu-

lákova“, zelinářského kraje oblastí Mělnicka. Ale 
také se zde mohla koupit živá zvířata na chov jako 
kuřata, krůťata, kachňata a housata. Po roce 1989 
začaly být na náměstí trhy nahrazovány stánky viet-
namských obchodníků s textilem, ve století jedna-
dvacátém farmářskými a sezonními vánočními 
nebo velikonočními trhy. 

 
(Děkuji za spolupráci Janě Roedlové, Aničce Ře-
pové, Libušce Slehoferové, PhDr. Janu Králíkovi, Ji-
římu Selcovi ml. Zdroje: Letopisy obce Líbeznice.) 

Mgr. Hana Bílková 
foto archiv -hb-
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LÍBEZNICKÉ SPOLKY

MISTROVSTVÍ ČESKÉ REPUBLIKY JEDNOTLIVCŮ  
DOROSTU A JUNIORŮ V HALE  
Gigant 2023 neboli Mistrovství České republiky jednotlivců dorostu a juniorů v hale se letos konalo opět v Ostravě, a to na konci minulého 
měsíce, 25.–26. února 2023. 

MISTRYNĚ ČESKÉ 
REPUBLIKY  
ŽACTVA  
VE ŠTAFETĚ  
4 X 200 M 
V HALE JSOU 
OPĚT Z LÍBEZNIC 
Týden se s týdnem sešel a hned další víkend 
po Mistrovství ČR dorostu a juniorů následo-
valo další, tentokrát Mistrovství České repub- 
liky jednotlivců žactva v hale, opět v Ostravě, 
4.–5. března 2023. 

Nominaci získaly čtyři naše atletky celkem v osmi 
individuálních disciplínách, na které ještě navazo-
valy dvě štafety.  

Sobotní boje zahájila Maruška Kundrátová 
během na 60 m překážek. První rozběh a první uli- 
tý start, naštěstí se ještě v kategorii žactva závod- 
ník nevyloučí z běhu, ale dostává napomenutí. 
Opakovaný start se podařil a Maruška se výkonem 
8,90 s kvalifikovala s přehledem z 1. místa do od-
poledního finále.  

Následovaly sprinty na 60 m, kde nás reprezen-
tovaly Lenka Veselá a Sophie Pischnothová. Bojo-
valy o finále jako lvice, ale neuvěřitelné časy dalších 
závodnic je do finále nepustily a Lenka si s časem 

MČR žactva v hale                                                                                                        foto Atletika Líbeznice

Líbeznický tým v Ostravě                                                                                                                                                                                        foto Atletika Líbeznice

Nominaci získali čtyři naši atleti celkem v pěti disci-
plínách a do poslední chvíle jsme čekali, zda se 
štěstí usměje i na prvního náhradníka v trojskoku, 
Dana Šarvaše, ale bohužel se letos do Ostravy ne-
podíval. Děvčatům se nominace letos vyhnula, ale 
věříme, že to příště jenom na mužské části oddílu 
už nenechají. 

Kluci si ale v soutěži vedli skvěle. Fanda Slaba se 
kvalifikoval do finále skoku do dálky a osobním re-

kordem 686 cm se umístil na krásném 5. místě v re-
publice v kategorii juniorů. Jen 7 cm ho dělilo od 
medaile. 

Matěj Jung se ve sprintu na 60 m probojoval do 
finálové osmičky, kde si výkonem 7,21 s zajistil 
7. místo v republice v kategorii dorostenců.  

Jako další se představil Kuba Strnad, který se jako 
nováček v běhu na 400 m a výkonem 53,02 s zařadil 
na 14. místo v republice v kategorii dorostu.  

Matěj Špicl bojoval hned ve dvou disciplínách, 
skoku do výšky a trojskoku, ve kterých se shodně 
dostal na 14. místo v republice v kategorii juniorů.   
Závodníkům moc děkujeme za účast a blahopře-
jeme ke skvělým výsledkům, stejně tak blahopře-
jeme trenérovi a děkujeme rodičům a přátelům za 
obrovskou podporu. 

Tým Atletiky Líbeznice

7,90 s vybojovala 9. příčku a Sophie si časem  
7,96 s doběhla pro krásné 13. místo v republice. 

Finálový běh na 60 m překážek byl, stejně jako 
dopolední první rozběh, startovaný opakovaně, 
neboť poprvé se Marušce opět start nevydařil. 
Nervy už působily naplno, ale Maruška si přesto 
nádherným výkonem 8,82 s doběhla pro 5. místo 
v republice.  

Jako poslední nastoupila do sobotních bojů 
Adéla Baumrukrová a s vylepšeným osobním rekor-
dem si v běhu na 300 m doběhla pro nádherné  
11. místo.   

Neděli zahájily běhy na 150 m, kde se Lenka vý-
konem 19,11 s probojovala do finále, ze kterého  
si odnesla celkové 6. místo. Maruška si výkonem 
19,50 s vybojovala místo 15.  A následovaly skoky 
do dálky, kde se Sophie probojovala do finále 
a svým pátým skokem 555 cm si zajistila 2. místo 
a odváží si z Ostravy stříbrnou medaili. Adélka si 
krásně doskákala na 13. místo. 

S napětím jsme vyhlíželi poslední disciplínu – 
štafety 4 x 200 m, kde se naše atletky staly loni 
mistryněmi republiky a rozhodně se letos nechtěly 

nechat zahanbit. A je to tady – první rozběh, pátá 
dráha, vydařený start, krásné běhy, bezchybné 
předávky, neuvěřitelný závěr – a naše tajná myš-
lenka, ve kterou jsme doufali jen tiše a ve snu, se 
stala skutečnou: líbeznické kvarteto ve složení 
Sophie, Adéla, Lenka a Maruška obhájily loň-
ský mistrovský titul a s časem 1:43,14 min si 
z Ostravy opět odvážejí zlatou medaili.  

Nesmíme zapomenout ani na B štafetu, která si 
do Ostravy přijela republikové boje vyzkoušet a do-
kázala, že se mezi nejrychlejšími závodnicemi ne-
ztratí.  

Všem děvčatům blahopřejeme ke skvělým výko-
nům, máme obrovskou radost a jsme pyšní na to, 
že naše závodnice opět dokázaly, že se náš oddíl 
v konkurenci rozhodně neztratí.  

Poděkování patří nejen dívkám a hlavnímu tre-
nérovi, ale hlavně také všem rodičům a sourozen-
cům, kteří jeli povzbuzovat do Ostravy v hojném 
počtu a dokázali děvčatům vytvořit tu správnou 
podporu a motivaci pro jejich výkony. 

Tým Atletiky Líbeznice
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KRAJSKÉ  
PŘEBORY 
STŘEDO ČESKÉHO 
KRAJE  
JEDNOTLIVCŮ 
S příchodem nového roku se pomyslně vymazaly 
všechny výsledky halových závodů z roku 2022 
a někteří atleti postoupili do vyšších věkových ka-
tegorií. A tak hned v lednu začal kolotoč závodů 
nanovo. 

Cílem je dosáhnout co nejlepších výkonů, vylep-
šit osobáčky, zkusit jinou disciplínu, zabojovat 
o medaile a případně o nominace na Mistrovství 
České republiky ve vyhlašovaných kategoriích. Bo-
hužel ani letos se nám nevyhnula zranění, nemoci 
nebo škrty startů od technických delegátů z důvodu 
vysokého počtu závodníků v disciplíně a katego- 
rii. Další vadou na kráse pak byl v lednu změněný 
termín přeborů mladšího žactva, který zasáhl do 
období našich jarních prázdnin. Nicméně i přes 
všechna tato úskalí měla líbeznická atletika na led-
nových a únorových přeborech početné zastoupení.  

Přebory mužů, žen, juniorů, juniorek, 
dorostenců a dorostenek – 8. 1. 2023  

Hned na začátku nového roku zmobilizovali všechny 
síly atleti ročníků 2003–2007 a v pražské Stromovce 
předvedli své výkony. Jako nejlepší z juniorské kate-
gorie se na nich ukázal ve skoku do dálky František 
Slaba, následován bratry Ondřejem a Tomášem Kup-
kovými a Matějem Špiclem. Všichni naši junioři se do-
stali do finálové osmičky a Fanda vybojoval zlato za 
668 cm a Ondra bronz za 607 cm.  

V dorostenecké kategorii jsme měli početnější za-
stoupení a opět byli čtyři z našich závodníků ve finá-
lové osmičce. Medailovou pozici vybojoval Dan Šarvaš 
a za svůj výkon 585 cm bral bronz. Jeho výkon násle-
doval Matěj Jung, který skočil 581 cm, Jakub Strnad 
se skokem 568 cm a Adam Somsedík skokem 
563 cm. Adam Hrubý a Fanda Chytil zůstali sice před 
branami finále, ale i tak si závody užili. Další medai-
lovou disciplínou byl běh dorostenců na 60 m. Zde 
se blýskl Matěj Jung s časem 7,23 s a na krk zavěsil 
stříbrnou medaili.  

Jediným závodníkem v kategorii mužů byl Pavel 
Beneš, který se sice probojoval do finále běhu na 
60 m, ale pak upřednostnil start v běhu na 200 m. 
Pro nováčka oddílu Honzu Šťastného byly tyto závody 
především o získávání zkušeností.  

Terka Faltýnková si ve skoku do výšky vybojovala 
bronzovou medaili, ke které přidala ještě 6. místo 
ve skoku do dálky. Kvarteto ve složení Zorka Škop-
ková, Nicole Vilímová, Karolína Štruplová a Tereza Fal-
týnková si na trati 4 x 200 m doběhlo s časem 
1:55,61 pro třetí místo a po právu tak děvčatům ná-
leží krajský bronz.  

Měli jsme i zástupkyni v dospělácké kategorii. 
Jana Špinková nás reprezentovala ve skoku dalekém 
a v běhu na 60 m. Ve skoku dalekém obsadila nepo-
pulární bramborovou příčku.  

Za zmínku ještě stojí celkově 8. příčka Valerie 
Němcové na trati 800 m v dorostenecké kategorii 
a 9. příčka juniorky Emy Tvrdé v dálce.  

Přebory staršího žactva – 22. 1. 2023 
Koncem měsíce ledna jsme se přesunuli na přebory 
staršího žactva, které se konaly opět v Praze, tento-
krát v hale na Strahově. I zde byla účast hojná, i když 
několik závodníků postihla výše zmiňovaná nespra-
vedlnost v podobě škrtů z důvodu vysokého počtu 
závodníků anebo nesplněného halového výkonu.  

V této kategorii máme talentované závodnice, 
a tak do Líbeznic jejich přispěním doputovaly tyto 
cenné kovy:  

Lenka Veselá získala dvě individuální zlaté me-
daile, jednu ze trati 60 m za 7,92 s a druhou z běhu 
na 150 m za výkon 19,00 s. Maruška Kundrátová při-

dala také dvě individuální medaile, zlatou z běhu na 
60 m překážek s časem 8,88 s a bronzovou v běhu 
na 300 m s časem 43,06 s. Po jedné medaili přidaly 
i skokanky do dálky –Sophie Pischnothová zlatou za 
výkon 566 cm a Adéla Baumrukrová bronzovou 
za výkon 530 cm.  

K naší velké radosti se tato čtveřice zasloužila ještě 
o další zlatou medaili, a to ve štafetě na 4 x 200 m 
a svůj loňský republikový výkon vylepšila na 1:44,74 
min. Také druhá štafeta ve složení Žaneta Tichá, Míša 
Moulisová, Jolana Škopková a Amálka Stará si ne-
vedla vůbec špatně a s časem 1:57,85 min obsadila 
10. místo. 

Svůj debut na přeborech staršího žactva zažila 
nejen děvčata, která jsou v oddíle teprve krátce, ale 
i ta, která přešla z mladší kategorie a mezi konkurencí 
se rozhodně neztratila.  

Z chlapců líbeznickou atletiku reprezentovali 
Tomáš Ponert, který v běhu na 800 m obsadil  
9. místo, Matyáš Červenka, jenž rovněž v běhu na 
800 m obsadil 10. místo, a Kryštof Špicl, který – ač 
srdcem dálkař a výškař – díky rozhodnutí technic-
kého delegáta mohl startovat pouze v běhu na 
150 m.  

Přebory mladšího žactva – 12. 2.  2023  
Poslední přebory kraje v žákovských kategoriích se 
konaly v únoru opět na Strahově. Počet závodníků 
byl přiměřený a líbeznická atletika si také z těchto 
přeborů přivezla zasloužené medaile. A nejen to, 
mladí atleti si přivezli i spoustu osobních rekordů 
a zkušeností.  

Ve finále nejkratšího sprintu na 60 m jsme měli 
hned dvě závodnice, které závod proměnily v medai-
lové zisky. Ela Ulrichová si doběhla pro zlatou medaili 
za výkon 8,30 s, Valča Vojpichová pak pro bronz za 
výkon 8,32 s. To dívkám ale nestačilo a další medaile 
přidaly v běhu na 150 m. Valča si doběhla pro stří-
brnou příčku výkonem 20,79 s a Ela pro bronzovou 
výkonem 20,88 s.  

Ani ostatní děvčata si nevedla špatně. Ve skoku 
do dálky jsme měli tři želízka v ohni, bohužel do finále 
se dokázala dostat jen Ella Pischnothová, která sice 
postupovala z průběžné třetí příčky, ale nakonec 
skončila na 7. místě.  

Podobný scénář probíhal i v dálce chlapců, kde 
bojovali čtyři atleti. Do finále se probojoval Kryštof 
Kulíšek ze třetí příčky a Lukáš Baumrukr z příčky páté. 
I chlapci však přes veškerou snahu zůstali bez me-
daile. Kryštof si odvezl neoblíbené 4. místo za výkon 
481 cm a Lukášovi zůstalo již zmíněné 5. místo za 
výkon 472 cm. Podobný osud čekal Kryštofa ve výš-
kařském sektoru, odkud si odvážel bramborovou me-

daili za skok 141 cm. Na 5. místě pak ve stejné dis- 
ciplíně skončil Kuba Ponert.  

Na trati 150 m si Viktor Škopek doběhl pro  
8. místo a Stela Macková pro 10. místo, na Lukáše 
Baumrukra čekalo v běhu na 60 m 8. místo. 

V koulařském sektoru nás reprezentovala Anežka 
Opavová a Viktorka Trousilová. Obě zde především 
získávaly cenné zkušenosti. Anežce se podařilo výko-
nem 9,06 m probojovat do finále, kde se ještě zlepšila 
na 9,14 m. Tímto výkonem obsadila 7. příčku. 

Za zmínku stojí debut Tomáše Rambouska na 
800 m trati, kde obsadil celkově 11. místo s časem 
2:50,56 min. Překvapením byl zisk bronzové medaile 
na stejné trati v kategorii mladších žákyň. V čase 
2:44,24 min si pro ni doběhla Leontýna Pelcová.  

Závěr krajských přeborů patřil štafetám 4 x 200 m. 
Do bojů byly nasazeny celkem tři, dvě dívčí a jedna 
chlapecká. První do bojů nastupovalo chlapecké kvar-
teto ve složení Lukáš Baumrukr, Kryštof Kulíšek, 
Viktor Škopek a Vojta Kazda, které do Líbeznic při-
vezlo bronzovou medaili s výkonem 1:59,17 min. 
Dívčí čtveřici ve složení Ela Ulrichová, Valča Vojpi-
chová, Sára Bergerová a Terezka Havelková se do-
konce podařilo získat krásnou stříbrnou medaili časem 
1:55,67 min. Druhá dívčí štafeta ve složení Terezka 
Dalíková, Ella Pischnothová, Linda Kalašová a Stela 
Macková obsadila 7. příčku časem 2:00,40 min.  

Je dozávoděno, tituly krajských halových přebor-
níků jsou rozdány. Sláva vítězům, čest poraženým 
a obdiv a poděkování posíláme všem závodníkům, 
rodičům a trenérům. Krásné výsledky znamenají také 
motivaci do sezony na dráze.  

Halová sezona však nekončí. Ještě nás čeká její 
vrchol a tím je Mistrovství České republiky pro kate-
gorie juniorů, dorostu a staršího žactva. Tak nám 
držte palce. 

Tým Atletiky Líbeznice 
Foto Atletika Líbeznice  

Mladší žactvo

Starší žactvo

Starší žactvo
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OBECNÍ KNIHOVNA

LITERÁRNÍ KALENDÁRIUM

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

MUŽI, KTEŘÍ  
VÝZNAMNĚ  
PŘISPĚLI  
K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XI. 
Evropský středověk není jednolitým obdobím, po-
stupně se vyvíjel a proměňoval. Raný středověk byl 
spojen s politickým neklidem, válečnými událostmi, 
hladomory, epidemiemi a kulturním úpadkem, kdy 
pouhá znalost čtení a psaní byla vzácností i u vlád-
noucích vrstev a panovníků. Jeho hospodářskou  
základnu tvořilo primitivní zemědělství porobené- 
ho obyvatelstva stále ohrožovaného nájezdy vojsk 
a drancováním, města bez jakýchkoli hygienických 
opatření snadno podléhala epidemiím moru, cho-
lery, tyfu a dalších infekčních nemocí. 

Lidský život měl ve středověku pramalou cenu, 
jeho střední doba byla krátká a dětská úmrtnost vy-
soká. Středověký člověk žil v neustálém ohrožení ži-
vota s vědomím jeho pomíjivosti, vždy připraven na 
utrpení a smrt a pouze křesťanská víra mu dávala 
útěchu a naději na odměnu po odchodu z tohoto 
„slzavého údolí“. Zdálo by se, že za těchto pod-
mínek bude člověk rezignovat na tvůrčí aktivity ve 
svém přechodném pozemském životě. Ale právě na-
opak. Z počátečních zmatků po rozpadu antického 
světa a pádu kulturní úrovně se středověká kultura 
a myšlení začínají odrážet ode dna, aby se nakonec 
vzepjaly do výše katedrál a postupně připravily půdu 
novodobé evropské kultuře. Při vší bídě a strádání 
dokázali lidé prožívat své krátké životy intenzívně, 
radovat se z pozemských darů, uplatňovat své tvůrčí 
nadání a vytvářet základy naší dnešní civilizace. 

I když evropský středověk nepřinesl žádné nové 
vědecké objevy, např. ve fyzice, přesto nahromadil 
mnoho praktických a technologických zkušeností při 
stavební činnosti, v metalurgii a ve zbrojířství, výrobě 
skla, látek, papíru a barev, dolování a zpracování 
rud, konstrukcí prvních mechanizmů jako věžních 

hodinových strojů a orlojů, při stavbě lodí a v mno-
hém dalším. 

K rozšíření gramotnosti a zvýšení vzdělanostní 
úrovně v závěrečném období středověku přispěly vy-
nález brýlí a vynález knihtisku. Mohlo by se to zdát 
podružné, ale při tehdejší úrovni osvětlovací tech-
niky a namáhání zraku při pracném opisování knih 
sehrál vynález brýlí důležitou úlohu. Obvykle se 
uvádí, že brýle vynalezl Ital Salvino Armati kolem 
roku 1300; alespoň to stojí psáno na jeho náhrobku 
ve Florencii. První vyobrazení píšícího mnicha v brý-
lích s obroučkami nacházíme na fresce v Trevisu 
z roku 1352. Svůj název dostaly brýle podle mine-
rálu berylu, z něhož bývaly někdy čočky broušeny. 

Knihtisk je vynález epochální, bez něhož by byl 
rozmach evropské kultury nemožný. Mohl mít čás-
tečnou inspiraci v čínském a arabském prostředí 
a ryté dřevěné desky také sloužily již od 13. století 
k rozmnožování hracích karet a obrázků nábožen-
ské povahy. Později byla používána i kovová razidla 
s písmeny na knižní vazby. 

Avšak první, kdo začal používat odlévané vymě-
nitelné litery, skládat z nich text a tisknout skutečné 
knihy, byl Johannes Gutenberg z Mohuče. 

 
/zdroje: internet, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD

LETOPISY OBCE 
LÍBEZNICE 
XXIII. 

/pokračování/ 

V prvním patře nové školní budovy byly dvě učebny, 
dole byt učitelův a pomocníkův, dřevník a chlév. 
Vzrůstem obyvatelstva zdejšího přibylo i žactva tou 
měrou, že dvě učebny brzy nestačily a musela býti 
najata r. 1873 v domku č. 91 světnice třetí. V r. 1881 
pak najata v témže domku ještě světnice pro třídu 
čtvrtou. A když to vše nestačilo, pomýšleno na 
stavbu nové školy. Na jaře r. 1883 stavba počala dle 
plánů Josefa Kubíčka, stavitele z Kr. Vinohradů, 
jemuž bylo i její provedení svěřeno. Náklad dosáhl 
výše 30 323 zl. a byl zapraven 140% přirážkou 
školní bez subvence. 

V r. 1883 dne 25. listopadu posvětil třetí školu 
líbeznickou P. J. Feuerstein, vikář a farář v Třebora-
dicích, u přítomnosti hraběnky Sitty Nosticové, okol-
ního učitelstva, žactva a mnoha lidí. Stará škola pro-
dána pak vrchnosti za 4 000 zl. Nejdříve byl v ní 
sklad surového cukru, potom soukromé byty, nyní 
panský chudobinec. 

Nynější škola je dvoupatrová, obrácená k jihu, 
blíže kostela a fary a vévodí dalekému okolí, stojí na 
pozemku zádušním. Zahrada školní rozkládá se na 
bývalém hřbitově. V budově školní je 8 tříd (dvě 
v přízemí a po třech v prvním a druhém poschodí). 
V přízemí je byt řídícího učitele a v patrech čtyři malé 
pokojíky, sloužící za kabinety, sborovnu a ředitelnu. 

Škola líbeznická byla původně (r. 1692) jedno-
třídní, před r. 1830 dvoutřídní, od r. 1873 trojtřídní, 
od r. 1881 čtyřtřídní, od r. 1883 pětitřídní a od 
r. 1886 šestitřídní. Nyní má 6 postupných tříd se 
třemi pobočkami; jedna třída je najata. Do zřízení 
školy ve Sluhách (r. 1790) chodila do zdejší školy 
také mládež ze Sluh, Veleně, Mratína a Podháje; do 
r. 1872 byla přiškolena též Březiněves, kteréhož roku 
přidělena k Ďáblicům. Nejnověji odškolily se Bořa-
novice, Pakoměřice a Sedlec a postavily si školu 
v Bořanocicích (r. 1910). Nyní tvoří škol. obec líbez-
nickou: Líbeznice, V. a M. Bášť, Měšice a Hovorčo-
vice.  

AD

LITERÁRNÍ KALENDÁRIUM 

HODNOTICÍ SEZENÍ XVI. ŽUPY K. H. BOROVSKÉHO 
Dne 4. března ve 14 hodin se sešla v restauraci Opera v Dolínku XVI. Župa K. H. Borovského a pod ní spadajících šest obcí na Valném hodnoticím 
sezení. Syndička župy ze zpráv z obcí přečetla vypracovaný seznam všech akcí, které se v baráčnických obcích konaly v roce 2022. 

LÍBEZNICKÉ SPOLKY

Sezení začalo českou hymnou, kterou zazpíval 
soubor Valeriána a přidal pět krásných českých 
písní. Pokračovalo se přednesem zprávy vzdělava-
telky, zprávy finanční, rychtáře a zdravicemi hostů. 
Všechny přítomné příjemně překvapila návštěva  
zástupců městských a obecních úřadů ze všech  

šesti zúčastněných obcí. Děkujeme za jejich zájem 
a podporu baráčnictva. 

Zástupkyně Veleobce zhodnotila sezení velmi 
kladně a také župní pantatínek byl spokojen. Ba-
ráčníci strávili příjemné odpoledne v sousedské de-
batě a sezení zakončili baráčnickou hymnou. 

Na závěr dovolte, abych upřímně poděkovala 
našim místním hasičům za odvoz na tuto akci a za 
zapůjčení jejich zázemí k našemu setkávání. 

Věra Vörösová – syndička OB Líbeznice

7. března 1850 narozen první československý prezident Tomáš Garrigue Ma-
saryk – O svobodě náboženské a volnosti přesvědčení, Rusko a Evropa 

12. března 1915 narozen český spisovatel, dramatik a novinář Jiří Mucha – 
Studené slunce, Pravděpodobná tvář 

12. března 1922 narozen americký spisovatel Jack Kerouac – Na cestě, Dhar-
moví tuláci 

20. března 1828 narozen norský dramatik a básník Henrik Ibsen – Heda Gab- 
lerová, Nora 

26. března 1911 narozen americký dramatik Tennessee Williams – Tramvaj do 
stanice Touha, Kočka na rozpálené střeše, Sestup Orfeův 

29. března 1900 narozen český básník Jiří Wolker – Host do domu, Těžká ho-
dina

Knihtisk – nanášení barvy                   foto Google
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INSTALATÉR 
NABÍDKA SLUŽEB 
PLYN        - opravy na plynovodu  

a připojení spotřebičů 

TOPENÍ   - opravy a výměny 
vadných součástí 

VODA       - opravy a výměny  
na rozvodu vody 

Nabídka pro Líbeznice a okolí 

JAN VEIS - 606 552 994

Daniel Skružný 
604 999 909 

daniel.skruzny@re-max.cz

BYDLÍM TU S VÁMI 
Váš realitní makléř pro Hovorčovice,  

Líbeznice a Měšice. 
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  2 0 2 3

          2. 4.  VELIKONOČNÍ TRHY  
– Mírové náměstí 

        15. 4.  AMATÉRSKÝ NOHEJBALOVÝ TURNAJ 
TROJIC – Sportovní hala Na Chrupavce  

        16. 4.  DUHOVÉ ATLETICKÉ ZÁVODY  
– Duhovka  

        20. 4.  ABSOLVENTSKÝ KONCERT A KONCERT  
FLÉTNOVÉ TŘÍDY G. Žižkové, 18:00 hodin 

        22. 4.  JARNÍ TANEČEK  
– Restaurace U Kouzelníka 

  22.–23. 4.  LÍBEBONA – výstava modelů železnice  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

        24. 4.  POVÍDÁNÍ S ALEXEJEM KELINEM  
– Sportovní hala Na Chrupavce  

        25. 4.  KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ,  
18:30 hodin 

        29. 4.  JARNÍ FITNESS S OLGO ŠÍPKOVOU  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

        30. 4.  ČARODĚJNICE  
– Areál zdraví 

        11. 5.  ABSOLVENTSKÝ KONCERT A KONCERT 
TŘÍDY BICÍCH NÁSTROJŮ O. Veselého, 
18:00 hodin 

        13. 5.  SPOLKOVÝ PLES  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

        16. 5.  KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ, 
18:30 hodin 

        18. 5.  ABSOLVENTSKÝ KONCERT A KONCERT  
KLAVÍRNÍ A AKORDEONOVÉ TŘÍDY  
Š. Camfrly, 18:00 hodin 

        23. 5.  ABSOLVENTSKÝ KONCERT A KONCERT  
PĚVECKÉ TŘÍDY N. Novotné, 19:00 hodin 

        28. 5.  POHYBOVÉ ODPOLEDNE S ANDĚLKAMI  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

        30. 5.  KOLEM KOLEM LÍBEZNIC  
– Areál zdraví

Obec Líbeznice

Obec baráčníků

Knihovna

Atletika Líbeznice

Skautské  
středisko Willi

1. FC Líbeznice

kavárna  
MéLíbeKafe

Český  
zahrádkářský 
svaz

Základní škola  
a Základní  
umělecká škola

Spolkové akce, ostatní akce nebo akce  
pořádané z grantu pro  kulturu a sport

Mateřská škola Stolní tenis


